
 

ESL kahevõistluse ja suusahüpete 

alakomitee juhatuse koosoleku 

PROTOKOLL 

 

Aeg: 13. mai 2023 kell 10:00-13:30 

Koht:  Alutaguse Puhke- ja Spordikeskus 

Osalejad:  Ago Markvardt (veebis), Rauno Loit, Gert Lee, Juhan Lind, Andrus Ilves, Silver Eljand, 
Tambet Pikkor ja Karl Mustjõgi  

Külalistena: Kristi Loit, Eno Vahtra, Kristjan Koll ja Jorma Sarv 
 

Koosoleku päevakava kinnitamine, juhataja ja protokollija määramine 

A.Markvard tervitas koosolekul osalejaid, alustas koosolekuga ning andis koosoleku juhataja rolli 
edasi R.Loit’ile, kes tutvustas koosoleku päevakorda ja tegi ettepakud päevakorra muutmiseks. sh 
NKS muudatused ja ajakava ning EMV ajakava. Uue päevakorrapunktina lisada Noorte 
Olümpiamängud (YOG, Lõuna-Korea) osalejate statuudi arutelu ja selle kinnitamine. Koosolekul 
osalejate poolt päevakorra muutmise ettepanekud puudusid ning koosoleku päevakord kinnitati. 
Koosolek salvestati digitaalselt 
 

PÄEVAKORD: 

1. 2022/2023 hooaja eelarve kokkuvõte 
2. 2022/2023 hooaja sportlik kokkuvõte 
3. NKS muudatusettepanekud 
4. Suviste NKS ja EMV ajakava + talvise kahevõistluse EMV 2023 uus kuupäev 
5. Eesti Suusaliidu arengukava 
6. Audentese Spordigümnaasiumi hetkeseis 
7. ESL kompensatsioon klubidele sportlase õppima asumisel Audentese Spordikoolis 
8. Suusahüppajate ja kahevõistlejate JMM Planica koondiste statuut + YOG statuut 
9. ESL juhatuse poolt kinnitatud uuendatud ESL noortespordi tabeli tutvustus 
10. Kahevõistluse EMV murdmaa suuskade määrimine ja poomi kompensatsiooni tutvustamine 
11. 2023/2024 hooaja eelarve struktuur 
12. 2023/2024 hooaja sportlik vaade 
13. Põhjamaade noorte meistrivõistluste info 
14. Otepää kahevõistluse MK ja suusahüpete FIS-CUP info 
15. FIS komitee tagasiside 
16. Kohapeal algatatud küsimused 

 

PÄEVAKORRA ARUTELU: 
 

1. 2022/2023 hooaja eelarve kokkuvõte, R. Loit 

Alakomitee juht R.Loit tutvustas SH ja KV 2022/2023 hooaja eelarvete kokkuvõtteid. Mõlema ala 
tulem on positiivne. Järgmisel aastal on plaanis muuta NKS kulusid, mida tuleks jagada mõlema 
ala vahel. NKS osas on kulusid tõstnud nt vahendite (kõlarid) muretsemine, kohtunike tasude 
tõstmine jms. Täiendavaid küsimusi koosolekus osalejatel esitatud eelarvete osas ei olnud.  

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks. 

 



 

2. 2022/2023 hooaja sportlik kokkuvõte, R. Loit 

R Loit andis lühiülevaate 2022/2023 aasta hooajast, sportlaste tegevustest ja koostööst alakomitee 
juhi ning juhatuse liikmetega. Kokkuvõtvalt oli hooaeg edukas nii täiskasvanute kui noorte tasemel, 
sh R.Lee, K.Pastarus, K.Vagul, A.Kapp head tulemused. Noortesarjas osalejate arv on viimastel 
aastatel tõusnud. NKS on oluline platvorm sportlaste jõudmiseks noorte- ja täiskasvanute 
võistlustele. Täiendavaid küsimusi koosolekul osalejate poolt ei esitatud. 

Otsustati:  esitatud ülevaade võtta teadmiseks. 
 

3. NKS muudatusettepanekud, K.Mustjõgi ja R.Loit 

NKS juhataja K.Mustjõgi andis lühiülevaate toimunud etappidest. Kokku toimus 8 etappi, 
osalejaid oli palju ja võistluspäevad suhteliselt pikad. Hooaeg õnnestus kokkuvõttes hästi. 
Punktisüsteem vajab jätkuvalt uuendamist, et vältida mitmeti arusaamist ning saavutada parem 
rahulolu. Koostöö võistluste juhataja ja klubide vahel on läinud järjest paremaks. Plaan on läbi viia 
NKS maksimaalselt 8 etappi, lisaks muud võistlused. Alad on auhindamisel koos ning lisandunud 
on tüdrukute vanuseklassid. Noorte osas peaks alad olema noortesarjas võrdsed, st hoidma peaks 
siiski nn tasakaalustatud varianti. Toetada tuleks noorte mitmekesisust ja tasakaalustatud arengut 
ning spetsialiseerumine võiks toimuda alles Audentese Spordikoolis. Nooremates vanuseklassides 
peaks sport olema pigem meelelahutuslik kui võistlus.  
 

Ettepanekud: 

Punktisüsteem. Varasemalt sai maha võetud liiga palju võistlustulemusi Arvesse võeti ainult 6 
parimat SH ja 6 parimat KV. Varasemalt on olnud, et kui on vähemalt 8 etappi, siis läheb maha 
kaks etappi, ehk üks parim ja üks halvim. K.Mustjõgi ettepanek sõnastada punktiarvestus 
mahavõetavate etappide läbi. S.Eljand ettepanek arvestada hooaja kokkuvõttes 12 paremat 
punktisummat sõltumata võistlusalast (SH või KV).  

Ettepanek toetada sportlaste osalemist teistes võistlussarjades - praegu võistlused sageli kattuvad. 
S.Eljand treenerina toetab noorte võimekust ning oma sportlasi murdmaarajale ei sunni ja kui on 
näha, et sportlane ei ole tasemel, siis ta sportlast murdmaa starti ei luba. O. Roots ettepanek 8 
etappi, sh 4 suvel ja 4 talvel. Suve lõpuks teha vahearvestus, sh 1 kehvem maha võetuna.  R.Loit 
ettepanek 8 etappi 16 võistlusega. Suvel arvesse 6 parimat vaatamata võistlusalale ja talvel samuti 
6 parimat. Vahearvestus kohapunktide alusel koondtabelis. Vajadusel järgmise aasta kevadel 
arvestus uuesti üle vaadata. K.Mustjõgi täiendas, et kahevõistlust ei tehta kunagi rohkem kui 
suushüppeid.  

K.Mustjõgi - jätkata võistlusi kahe hüppega, et päevad ei veniks liiga pikaks. Ka S.Eljand ja R.Loit 
toetasid ettepanekut NKS võistlused edaspidi läbi viia kahe hüppega. Lisaks võtta suusahüpete 
arvestusse mõlemad hüpped, kahevõistluse arvestusse parim hüpe.  

T.Pikkor - mõni etapp teha kahepäevasena, nt Tallinnas või Otepääl. K.Mustjõgi - selle peale on 
mõeldud, aga see tekitab lisakulusid klubidele. Korraldajate poolt on valmisolek olemas.  

S.Eljand ettepanek lisada absoluutklassi N-vanuseklass, murdmaa distants koos M-14 
vanuseklassiga. K.Mustjõgi - murdmaa start koos M-14 ja M-vabaklass ning N-14 ja N-vabaklass.  

S.Eljand ettepanek Tallinna võistlustel murdmaarada teha kergemaks/ tasasemale maale. R.Loit 
soovitus NKS etappidega seonduva osas suhelda sarja juhataja K.Mustjõgi’ga - võistlustega 
seonduv on kohaliku klubi ja võistluste juhataja koostöö.  

Otsustati:  

- Noorte Karikasarjas läbi viia kokku 8 etappi, sh 4 suvel ja 4 talvel, igal etapil nii KV kui SH. 
Arvesse võetakse 6 parema võistluse tulemused vaatamata võistlusalale. Peale suviste 
etappide toimumist koostada vahearvestus kohapunktide alusel  Otsus fikseerida NKS 
üldjuhendis (poolt 8, vastu  0, erapooletu 0). 



 

- NKS võistlused läbi viia kahe hüppega, suusahüpete arvestusse mõlemad hüpped, 
kahevõistluse arvestusse parim hüpe (poolt 8, vastu  0, erapooletu 0). 

- Auhindamisel üle anda kõikidele lastele maiustused osalemise eest suusahüppevõistlusel ja 
kolmele parimale SH ja KV ala sportlasele medalid koos ettekutsumisega. Lisaks maiustused 
kahevõistluses osalejatele treeneri kätte (poolt 8, vastu  0, erapooletu 0). 

- Lisada absoluutklassi N-vanuseklass. Murdmaa start koos M-14 ja M-vabaklass ning N-14 ja 
N-vabaklass (poolt 8, vastu  0, erapooletu 0). 

 

4. Suviste NKS ja EMV ajakava + talvise kahevõistluse EMV 2023 uus kuupäev, K.Mustjõgi, 
R.Loit 

 

NKS suviste etappide läbiviimine: 

I etapp 27.05.2023  Nõmme Kevad  
II etapp 23.09.2023 Võru 
III etapp 07.10.2023 Nõmme Sügis (EMV MN-12 kuni MN-16) 
IV etapp 21.10.2023 Otepää 

 

Eesti Meistrivõistluste läbiviimine: 
SH EMV 2023 suvi 14.10.2023 (absoluut+juuniorid) 
KV EMV 2023 suvi 15.10.2023 (absoluut+juuniorid; jooks tavapärasel ringil) 
KV EMV 2023 talv 30.12.2023 (absoluut+jun+M-16) – ära jäänud võistlus. R.Loit ettepanek 
KV läbi viia mass-stardina. 

 
S.Eljand tuletas meelde EMV kehtiva reegli, mille järgi kalendriaastal saab sportlane võistelda 
Eesti meistrivõistlustel ainult oma vanuseklassis. Absoluudis võistlemine on lisaks lubatud. Noorte 
karikasarjas võib sportlane võistelda järgmises vanuseklassis, kui ta võistleb selle terve hooaja 
vältel. A.Ilves tegi ettepaneku erandkorras ilmatikuolude tõttu ärajäänud võistlusel lubada M-16 
vanuseklassis võistlema eelmisel hooajal M-14 vanuseklassis juba startinud sportlastel. G.Lee 
ettepanek otsustada antud küsimus sügisesel alakomitee juhatuses. Seni koguda infot, kui paljud 
sportlased antud erandi alla kuuluksid. S.Eljand küsimus Eestisse elama asunud ukrainlaste 
osalemisega EMV-l. R.Loit selgitas, et EMV tiitleid saavad ainult Eesti kodakondsust omavad 
sportlased. 

Talvise hooaja arutelu ehk sügisene alakomitee juhatuse koosolek läbi viia 14. oktoober 2023 
peale suusahüppevõistlust. 

Otsustati: Võistlused läbi viia vastavalt koosolekul osalejate poolt tehtud ettepanekutele. M-16 
vanuseklassi kuuluvate sportlaste osalemine otsustada sügisese alakomitee juhatuse koosolekul  
(poolt 8, vastu  0, erapooletu 0) 
 

5. Eesti Suusaliidu arengukava, K. Koll ja J.Sarv 

K.Koll andis lühiülevaate Suusaliidu aladeülese arengukava koostamisevajadusest ning koostamise 
üldistest põhimõtetest seoses praeguse arengukava kehtivuse lõppemisega 2023. aastal Eesmärk on 
koostada reaalselt kasutatav tegevuskava, sh prioriteedid, mida tahame saavutada ning mis on 
ühised kokkulepped eesmärkide saavutamiseks. Arengukava koostamist aitab juhtida ja läbi viia 
eelmise arengukava  koostaja Jorma Sarv, kes tutvustas koosolekul osalejatele uue arengukava 
projekti, sh vajadus markeerida üldised ootused ning lähiaja võimalikud muudatused.  

Eelmisest arengukavast on SH ja KV alade juures välja joonistunud kolm olulist küsimust. Esiteks 
kust tulevad sportlased ala juurde ja kuidas on võimalik ala harrastajatele/noortele nn „elevust 
tekitada“, kuidas kasutada ära võimalusi, et harrastajate arvu kasvatada ning soovitud tasemel 
hoida.  Teiseks tasandiks on vajaliku oskusteabega treenerite olemasolu. Kolmandaks tasandiks on 



 

sobiva taristu/infrastruktuuri olemasolu, sh hüppemägede asukoht ja korrashoid. Arvestama peab, 
et SH ja KV ei ole spordialad, kus saaks rääkida nn „rahvaspordist“, pigem on ootuseks piisava 
suurusega kandepind, mille pealt on võimalik tekitada tipupotentsiaaliga sportlasi.  

Koosolekul osalejate poolt ettepanek lisada võimalusena lapsevanemate suusatamine koos lastega 
– eeskuju andmine, ala eelis „õuespordina“, ala mitmekülgsus, SH ja KV on spordiala, kus iga 
sportlane nõuab eraldi aega ja tähelepanu ning seetõttu on vaja juurde treenereid. Tegemist on 
individuaalalaga ja praegu spordisüsteemis kehtiv treeninggruppi suurus SH ja KV treeninguid ei 
soosi. Treener korraga üle 7– 8 lapse tegelikult treenida ei jõua. Keeruline on leida ka noortele 
sobivaid treeningaegu. Uute treenerite tegevust piirab palgafond, treeninggrupi (min 20 sportlest) 
olemasolu ning varustuse tagamine.  Oluline teema on klubide toimimine ja pearahade olemasolev 
süsteem. Klubitasandid aladega tegelemise osas on erinevad. Alaliidu huvi on tekitada ja hoida 
tugevaid klubisid.  

J.Sarv ettepanekud. KV multispordina murdmasuusatamise sees – kas läbi murdmaasuusatamise 
oleks võimalik noori lihtsamalt tuua SH ja KV ala juurde. Luua murdmaasuusatamise harrastajate 
grupp, kelle seast leida hüppehuvilisi noori. Teine küsimus on kas meil oleks võimalik suurendada 
treenerite arvu. Kas oleks võimalik suurem koostöö murdmaatreeneritega kui seni veel kasutamata 
võimalus.  

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks. 
 

6. Audentese Spordigümnaasiumi hetkeseis, R.Loit 

Alakomitee juhi R.Loit sõnul on Audenteses SH ja KV alade seis kriitiline – teema vajab 
põhjalikumalt käsitlust ja on plaanis arutusele võtta järgmisel alakomitee juhatuse koosolekul.  

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks ning arutusele võtta järgmisel alakomitee juhatuse 
koosolekul.  
 

7. ESL kompensatsioon klubidele sportlase õppima asumisel Audentese Spordikoolis, R.Loit 

Millised võiks olla sobivad kompensatsioonimeetmed, mis sobiksid nii klubidele kui Suusaliidule.  

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks ning arutusele võtta järgmisel alakomitee juhatuse 
koosolekul. 
 

8. Suusahüppajate ja kahevõistlejate JMM Planica koondiste statuut + YOG statuut, R.Loit 

R.Loit tutvustas JMM toimumist Planicas veebruari algus 2023 ja Noorte Olümpiamängude 
toimumist Lõuna-Koreas veebruari algus 2023 ning Eesti sportlaste võimalikku osalemist sellel  

Lõuna-Koreas on võimalik osaleda kahel suusahüppajal (A.Kapp ja K.Vagul) ja neljal 
kahevõistlejal (K.Pastarus, F.Gustavson, M.Punaga ja R.Rebane), 2006-2008. sünd. Statuutide 
varasem kinnitamine on oluline, kui meil on rohkem sportlasi kui kohti osalemiseks. R.Loit 
ettepanek võtta katsevõistluseks detsember 2023 läbiviidav EMV. Vajadusel jätta otsustusõigus 
sportlaste lähetamiseks alakomitee juhatusele.  

JMM vanuseklassid 2004-2008. Ettepanek JMM-le osalema saata suusahüppajad A.Kapp ja 
K.Vagul, Kahevõistlejaid R.Loit ettepanek osalejaid mitte saata, kuid anda sportlastele võimalus 
ning statuudina arvestada top 30 tulemust COC võistlustelt.  

Otsustati:  

- YOG katsevõistluseks detsember 2023 läbiviidav EMV. Vajadusel jätta alakomitee 
juhatusele õigus valida parimad sportlased (poolt 8, vastu  0, erapooletu 0). 

- JMM-le osalema saata suusahüppajad A.Kapp ja K.Vagul, kahevõistlejatel osalemiseks 
vajalik omada käimasoleval hooajal korra top-30 kohta COC-s (poolt 8, vastu 0, erapooletu 
0). 



 

9. ESL juhatuse poolt kinnitatud uuendatud ESL noortespordi tabeli tutvustus, R.Loit 

R.Loit ja G.Lee tutvustasid koosolekul osalejatele uuendatud ESL noortespordi tabelit ja 
noortespordi rahade jaotust. Kõige suurem väärtus on see kui klubi suudab viia noore tulemuslikult 
täiskasvanu klassi. Noortespordis on nn nelja aasta arvestus ning neli tulemuste taset. Tabel on 
edastatud treeneritele tutvumiseks. Oluline aspekt on ka treenerite kvalifikatsioonil ja erinevate 
alade klubide koostegemised. 

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks. 
 

10. Kahevõistluse EMV murdmaa suuskade määrimine ja poomi kompensatsiooni  
tutvustamine, R.Loit 

R.Loit ettepanek on leida võimalus EMV kahevõistlusel murdmaasuuskade ühine hooldus ja 
määrimine, et tagada võrdsed võimalused sportlastele ja mitte survestada klubisid 
määrdeinvesteeringute tegemiseks. Soov on teada saada sportlase tegelikku võimekust. Ühise 
määrimise finantseerimine tuleb ESL-i poolt.  

R.Loit tunnustas kaugusmõõtmise võimekuse arendamist hüppemäel ja -võistlustel.  

Poomi kompensatsiooni osas tekkis arutelu peale suusahüpete EMV-d seoses asjaoluga, et A.Aigro 
sai poomi kompensatsiooni. R.Loit selgitas, et poomi kompensatsiooni saab sportlane vastavalt 
rahvusvahelistele reeglitele siis, kui žürii teeb otsuse poomi allatoomiseks. Kui poomi soovib 
langetada treener või sportlane ise, siis poomi kompensatsiooni ei rakendata kui sportlase hüpe ei 
ole üle 95% HS ehk 92 meetrit Tehvandi hüppemäel. 

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks. 
 

11. 2023/2024 hooaja eelarve struktuur, R.Loit 

R.Loit tutvustas 2023/2024 hooaja eelarve struktuuri, sh positiivsena on asjaolu, et jätkub KV 
koostöö leping Norraga, Noortesarjale tuleb uus nimisponsor. Probleeme on veel suusahüppajatega, 
kuid tegevused jätkuvad. Jätkub noortetiimi tegevus, kaastakse treenereid. K.Vagul jätkab 
treeninguid Saksamaal, A.Aigro võimalik treeningute jätkamine Norras , K.Maltsev treenib Eestis.  

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks. 
 

12. 2023/2024 hooaja sportlik vaade, R.Loit 

R.Loit peab oluliseks eeliseks jätkuvat koostööd Norra koondisega, sh murdmaasuuskade 
määrdetiimiga. Noortesarjas ei ole enam nii oluline punktid vaid sportlaste osalemine võistlustel.  

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks. 
 

13. Põhjamaade noorte meistrivõistluste info 

22-23. mai 2023 toimub Põhjamaade noorte meistrivõistluste koosolek Tallinnas, kus otsustatakse 
ära võistluste ajakava. Praegu võimalikud variandid jaanuari algus 2023 või märts 2023 teine või 
kolmas nädal Otepääl, Tehvandil. Arvestama peab võistlusgraafikuid. Põhjamaade noorte 
meistrivõistlused toimuvad koostöös murdmaasuusatajatega. Arvestades erinevaid asjaolusid on 
R.Loit ja koosolekul osalejate ettepanek võistlused läbi viia pigem märtsikuus. Projektijuhiks on 
KV/SH poolelt K.Mustjõgi.  

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks. 
 

14. Otepää kahevõistluse MK ja suusahüpete FIS-cup info, R.Loit 

Kahevõistluse MK 09-11.02.2024 kolmepäevase üritusena Otepääl. Viiakse läbi öövõistlus seoses 
eetriaja võimalusega. Võistluste läbiviimisel on oluliseks võistluste atraktiivsus. Planeeritud on 



 

muuta staadioni kasutamist. Eesmärk viia läbi huvitav ja nn teismoodi võistlus võrreldes teiste MK 
etappidega.  

FIS-Cupi idee on nädala jooksul läbi viia võistlustuur Poola, Eesti ja Soome, igas riigis kaks 
võistlust, eesmärgiga kaasata osalema rohkem sportlasi. Probleemiks on videomõõtmine 
(EWWOX), mis on väga kulukas. Käivad läbirääkimised K-Jump süsteemi kasutamiseks, mis 
oleks kokkuhoiuvõimalus ja võimalus EWWOX teenuse monopolist väljumiseks. 

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks. 
 

15. FIS komitee tagasiside, R.Loit 

FIS komitees arutusel kõik muudatused koos, mitte eraldi. Uus formaat, „Compact race“ kus 
hüpete järgi saab koha ja stardi murdmaale. „Compact race“ formaat tuleb kevadel uuesti 
arutusele. Tuleval hooajal planeeritakse läbi viia kahte mass-stardi võistlust ja kolme „Compact 
race“ võistlust. Oluline oleks, et baasformaat säiliks. Tiitlivõistluseks jääb kasutusele siiski ind. 
Gundersen. Hetkel on kahevõistlus väga huvitav spordiala, näha on vaatajanumbrite tõusu. Otepää 
MK etappi vaatas rahvusvahelises pildis ca 30 milj. televaatajat, mis on varasemast poole enam.  

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks. 
 

16. Kohapeal algatatud küsimused 

J.Lind küsimus K-50 ehituse ja remondi osas. R.Loit ja G.Lee selgituste järgi arutelud käivad ja 
plaan on saada sügiseks EKA-sse vajalik taotus sisse anda. Olemas on eelprojekt ning plaan 
hüppemägi arendada K-65 mäeks, mis võimaldaks Tallinnas läbi viia ka FIS Youth Cup etappe. 
Plaan on arendada ka hüppemäe kõrval asuvate tugimajade kasutust, K-18 ja K-25 mägede 
koondamist suure hüppemäe lähedusse. Probleemne on finantseerimise küsimus ning eesmärk on 
protsessi läbiviimisel vältida piirkonnas tegutsevate suusaalade omavahelisi lahkhelisid. 

Otsustati: esitatud ülevaade võtta teadmiseks. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Rauno Loit        Urve Loit 

koosolekut juhataja        protokollija 


